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روایت داغ

برای کســی که در ایــن فوتبال پر 
از حاشــیه و ناکامی بیشــترین موفقیت 
بین المللــی را کســب کــرده، آرامــش یکی از 
مهمترین ها است. از دو  ســال قبل اما اتفاقاتی افتاد که 
فغانی را رنجیده خاطر کرد. همه چیز از جام جهانی و حاشیه های 
حضورش در این تورنمنت معتبــر گرفته تا اتفاقاتی که طرفداران 
تیم های داخلی در فضای مجازی برای او رقم زدند، همه باعث شــد تا 
او دیگر آرامش گذشته را نداشته باشد. اتفاقاتی که شاید در تصمیم او برای 

مهاجرت تاثیرگذار بوده باشد و در ادامه به آنها اشاره شده است.
فحاشی هایی که تمامی ندارد

فغانی به  عنوان مطرح ترین داور ایران وقتی در لیگ برتر قضاوت می کند 
همه از او انتظار دارند. از این رو رخ دادن برخی اشتباهات و برخی تصورهای 
نادرست سبب شده تا هواداران تیم های پرطرفدار در فضای مجازی بارها و بارها 
به توهین و فحاشی علیه او بپردازند. با توجه به این که کمیته داوران در ماه های 
گذشته معمولا قضاوت بازی های بزرگ فوتبال ایران را به فغانی سپرده، طبیعی 
است که هر بار هواداران یک تیم بزرگ از او ناراحت شوند و با اعصابی نداشته در 
اینستاگرام به فحاشی بپردازند. در ماه های گذشته بارها شاهد بودیم طرفداران 
پرسپولیس و استقلال و ســپاهان و تراکتور و حتی برخی دیگر از تیم های 
لیگ برتری به انتقاد از فغانی توأم با فحاشی و توهین پرداختند. این ماجرا به 

همین جا ختم نشد و برخی مربیان بنام نیز علیه این داور برجسته موضع گیری های 
تندی داشتند که مجموعه این اتفاقات باعث شد که او دلخوشی از فوتبال ایران 

نداشته باشد.
یک بوس کوچولو!

در جریان جام جهانی 2018 روسیه که فغانی و تیم داوری ایران در آن نقش 
پررنگی داشتند انواع و اقسام حواشــی برای داور وسط برجسته رخ داد. اولین 
حاشیه جایی بود که یک عکاس ایرانی تصویر بوس فرستادن او در گفت وگوی 
تصویری با گوشی را رســانه ای کرد و بعدها مشخص شد فغانی روی سکوهای 
ورزشگاه مشغول صحبت با فرزند کوچکش بوده و برای او از راه دور بوس فرستاده 
است. چند روز بعد اما مسأله دســت دادن با یک داور زن پیش آمد. در جریان 
دیدار انگلیس و کرواسی فرناندا کلمبو تنها داور زن برزیلی حاضر در جام جهانی به 
سمت علیرضا فغانی رفته و با او که در سالیان اخیر همواره یکی از بهترین داوران 
فوتبال جهان بوده سلام و احوالپرسی می کند و حتی با فغانی عکسی به یادگار 
می گیرد. همین موضوع کافی بود تا بسیاری از تندروها علیه فغانی جبهه بگیرند. 
ماجرای بعدی هم انتشار عکسی از خوش وبش با خواهر همسرش در فرودگاه 
بود که آن هم حسابی جنجال درست کرد. مجموعه این اتفاقات بود که سبب 
شد تا برای اولین بار شایعه مهاجرت فغانی پیش بیاید و گفته شود او با رنجش از 
انتشار این حواشی تصمیم به رفتن گرفته، اتفاقی که البته خودش آن را خیلی 

زود تکذیب کرد.

فغانی: اقامت دایم استرالیا را دارم

خبر مهاجرت فغانی به قدری شوکه کننده بود که شاید دوست داشتیم 
مثل دفعات قبلی شایعه ای بیش نباشد و توسط خود این داور بین المللی 
و برجســته تکذیب شــود، اما این بار قصه فرق می کند. داور 41 ســاله 

فوتبال ایران ماجرا را این طور تعریــف کرد:   »این بحث بار ها پس 
از جام جهانی 2018 روســیه تکرار شده و خیلی ها هم به آن 

پرداخته و هر روز می گویند که فغانی به یک کشور خاص 
می رود یا نمی رود. از همان زمــان هم بار ها گفته ام اگر 

مشکل تحصیلی فرزندانم درست شود، احتمال دارد 
از ایران بروم، اما من همچنان در لیگ ایران داوری 
خواهم کرد. اقامت دایم استرالیا را دارم با وجود این 

تاکنون رفتن من از ایران قطعی نشده است.«
ماجرای یک وطن دوست؛ حفظ ملیت

نکته مهم ماجرای مذکور اما این است که فغانی قصد ندارد که 
پرچم ایران را کنار بگذارد و می خواهد در هر جایی که هســت، 
با نام ایران فعالیــت کند. او می تواند در بالاترین ســطح فوتبال 
اســترالیا داوری و همچنان در رقابت های آسیایی و جهانی برای 

ایران افتخارآفرینی کند. او این شانس را داشت که به اروپا برود و در 
بالاترین سطح فوتبال جهان به قضاوت بپردازد، اما به  خاطر حضور 

در فهرســت AFC باید یک  سال منتظر می ماند تا به لیست 
UEFA اضافه شود و به  نظر می رسد، او با در نظر گرفتن همه 
این شرایط به فکر رفتن به استرالیا افتاده است. فغانی در این 

خصوص گفته است:   »اگر هم این موضوع انجام بشود، باز 
هم می توانم زمان هایی که در ایران هســتم در لیگ برتر 

قضاوت کنم. ضمن این که تمام ابلاغ های بین المللی ام 
برای فدراســیون ایران صادر می شود. باز هم تأکید 

می کنم در حال حاضر هــم تصمیم قطعی برای 
مهاجرت به استرالیا نگرفته ام.«

کوچ ورزشی ها به آقای داور رسید
 علیرضا فغانی تصمیم به مهاجرت گرفته، او می خواهد ملیتش را حفظ کند اما خبر رفتنش اتفاق تلخی برای فوتبال ماست

شــهروند| این که علیرضا فغانی هم تصمیم به مهاجرت گرفته یک نشــانه دیگر است برای اثبات 
این ادعا که ما حفاظت از مفاخرمان را بلد نیســتیم؛ وقتی کسی اســطوره می شود، طبیعی است که 
رفتارهایش بیشتر به چشــم بیاید، اما درباره یکی مثل فغانی این ما بودیم که رفتارهای عادی اش را 
بزرگ کردیم و مورد انتقاد قرار دادیم و حیف که نمی دانستیم چقدر او را رنجیده خاطر می کنیم. داوری 
که به غیر از فینال جام جهانی همه فینال های تورنمنت های بزرگ جهان را سوت زده و در جام جهانی 

نیز بازی رده بندی را قضاوت کرده، حالا تصمیم به رفتن گرفته، اقامت کشور استرالیا در دستش است 
و احتمالا به زودی زندگی اش را به این کشــور منتقل می کند. اویی که ایرانی بودنش افتخارمان بوده و 
هست حالا در آستانه ترک وطن است و البته که خودش هم دلش به این مهاجرت راضی نیست. همین 
که نمی خواهد با ملیت استرالیایی در مسابقات فوتبال حضور داشته باشد، واضح و شفاف است که دلش 

این جا گیر است و می خواهد تا ابد ایرانی باقی بماند.

دوباره ماه محرم، دوباره سریال میرباقری و دوباره موج انتقادها

مختارنامه قسمت آخر ندارد
 خیلی ها معتقدند که بازپخش مکرر مختارنامه دو دلیل عمده دارد: استاندارد بالای این سریال و البته دست خالی تلویزیون در زمینه کارهای تاریخی- مذهبی

 ماجرای آل اشپورت
و فوتبال ایران

 علاوه بر طرح لباس ها که از کمپانی های بزرگ کپی شده
 اجناس اهدایی قدیمی و در انبارمانده هستند!

شهروند| آل اشپورت چند  ســال بعد از کمرنگ شدن 
حضــورش در فوتبال ایران، برای لیــگ نوزدهم بار دیگر 
استارت پرقدرتی داشــته و توانسته اسپانسرینگ البسه 
خیلی از تیم ها را برعهده بگیرد. بــا این حال کپی برداری 
طرح لباس تیم هــای ایرانی از باشــگاه های خارجی در 

روزهای اخیر حاشیه های زیادی را به وجود آورده است.
کپی برداری از تیم های خارجی

کمپانی آل اشــپورت که فردی به نام وحید جعفری را 
به عنوان نماینده خود در خاورمیانه منصوب کرده، امسال 
علاوه بر تیم ملی تهیه البسه خیلی از تیم های لیگ برتری 
ازجمله استقلال و پرسپولیس را برعهده دارد. بعد از رونمایی 
از لباس سرخابی ها، انتقادهایی نسبت به کپی برداری طرح 
لباس تیم های خارجی مثل منچستر و تاتنهام مطرح شد 
و حتی نماینده آل اشپورت هم این مســأله را تایید کرد. 
او عنوان کرده بود چون قــرارداد تیم های لیگ برتری دیر 
امضا شده، فرصت 120 روزه لازم برای طراحی اختصاصی 
وجود نداشته و به همین دلیل حداقل برای نیم فصل اول 
این کمپانی مجبور شــده از طرح های کپی استفاده کند. 
مثلا این که طرح پیراهن تیم شهرخودروی مشهد هم کپی 
از آ.اس رم ایتالیاست. نکته جالب اینجاست که آل اشپورت 
این کار را به صورت قانونی انجام نداده و از طرح شرکت های 

دیگر کپی برداری کرده است.
لباس های قدیمی بر تن ایرانی ها

نکته دیگری که باعث شــده تا انتقادهایی نســبت به 
آل اشپورت صورت بگیرد، اســتفاده از لباس های قدیمی 
برای تیم های ایرانی است. شنیده می شود لباس هایی که 
از سوی شرکت آل اشــپورت چه در داخل و چه در دوبی 
به باشــگاه های ایرانی تحویل داده شــده، برای چند سال 
قبل اســت و مدت ها در انبار بوده و حالا در لیگ برتر ایران 
استفاده می شود. البته جنس این پیراهن ها برای بازیکنان 
و مربیان تقریبا راضی کننده بوده و دیگر حرفی از آب رفتن 
آنها بعد از یک بار شست وشو مطرح نمی شود؛ اتفاقی که در 
دوران سرمربیگری کی روش در تیم ملی رخ داد و درنهایت 

فدراسیون مجبور به تغییر اسپانسر البسه تیم ملی شد. 
در انتظار تحول در نیم فصل دوم

این طور که نماینده کمپانی آل اشــپورت در خاورمیانه 
وعــده داده، در نیم فصل دوم طرح هــای اختصاصی این 
شرکت برای تیم های ایرانی رونمایی خواهد شد. باید منتظر 
باشیم تا در نیم فصل دوم و به ویژه برای رقابت های آسیایی 
شاهد طرح های جدید و اختصاصی آل اشپورت باشیم، تا 

دیگر کسی انگ کپی برداری را به این شرکت نزند. 

هیجان انگیز

مسئولان سرویس استریم هولو از برنامه ریزی برای ساخت سریال جدیدی براساس رمان »وصیت ها« 
 نوشته »مارگارت اتوود« خبر دادند. رمان »وصیت ها«  نوشته » مارگارت اتوود« نویسنده کانادایی، داستان 
وقایع ۱۵سال پس از رمان »سرگذشت ندیمه« که در  سال ۱۹۸۵ منتشر شد را روایت می کند. سریال 
»سرگذشت ندیمه« اخیرا فصل سوم خود را پشت سر گذاشت و فصل چهارم آن قرار است در  سال ۲۰۲۰ 
روی آنتن برود. »الیزابت ماس«، »جوزف فاینز« و »آن داود« ازجمله هنرپیشه هایی هستند که در این 
سریال به ایفای نقش پرداخته اند. هنوز مشخص نیست که کدام یک از هنرپیشه های سریال »سرگذشت 

ندیمه« در سریال »وصیت ها« هم حضور داشته باشند.

خبر خوب برای 
طرفداران سریال 
»سرگذشت ندیمه«

ره
چه

پولاد امین| این شب ها سریال تلویزیونی مختارنامه دوباره و البته به  قول 
کاربران شاکی رسانه های اجتماعی، برای هزارمین بار روی آنتن است. درواقع 
این روزها تماشاگران تلویزیون برای هزارمین بار شاهد تصمیم تکراری شبکه 
آی فیلم برای روی آنتن فرستادن سریال مختارنامه هستند؛ سریالی که بیراه 
نیست اگر بگوییم از زمانی که ســاعت 10 شب جمعه ۹ مهر 1۳8۹ رونمایی 
شد، همه ساله، حداقل دو بار در  ســال روی آنتن رفته است؛ روندی تکراری 
که موجب شده بســیاری از کســانی که در مواقع دیگر جزو مخالفان رسانه 
ملی و رویه غالبش نیز نیســتند، این پرسش را مطرح کنند که آیا صداوسیما 
با شبکه های بی بودجه دورهمی ماهواره ای تفاوتی ندارد که این قدر به آرشیو 

تکیه می کند؟
روند پخش همه ســاله مختارنامه در این ســال ها چنان بوده که این اتفاق 
پارسال حتی صدای کارگردان سریال، داود میرباقری را هم درآورد که از پخش 
مکرر مختارنامه از شــبکه های تلویزیون انتقاد کرد و گفت: »حالا یک مختار 
با بضاعت اندک ما ساخته شده، رُســش را کشیده اند. آن قدر پخشش کردند 
که امســال داد من درآمد و گفتم کافی اســت دیگر. واقعا رویتان می شود باز 
هم پخش کنید؟« اعتراضی که البته همان طور که توقعش می رفت خیلی زود 
تکذیب شد، اما این مانع انتقادها، اعتراض ها، طعنه ها و کنایه های مخاطبان 
تلویزیون نشد که به صد زبان و لحن پخش مســتمر مختارنامه را زیر سوال 
بردند: »می دونین پربیننده ترین برنامه های تلویزیون چیه؟ جومونگ، هوش 
سیاه و مختارنامه؛ که جومونگ 100 دفعه، هوش سیاه 200 دفعه و مختارنامه 
۹۹۹ دفعه پخش شده که اگر در هر بار پخش تنها 10هزار نفر هم این سریال 

رو دیده باشه، بینندگانش سر به فلک می زنه!«
پخش مختارنامه امسال هم طعنه های پرشماری را روانه مدیریت صداوسیما 
کرده است: »تا جایی که من می دونم هر روز 4 شبکه مختارنامه نشون می ده و 
با توجه به ۳ تکرار در روز می شه روزانه 16 ساعت!البته لازم به ذکره که پدر من 

همه 16 ساعت رو می بینه!«
چرا فقط مختارنامه؟

اما چرا این اتفاق می افتد و چرا مختارنامه چنین پرتکرار روی آنتن می رود؟
رضا رویگری، بازیگر یکی از نقش های محوری مختارنامه سیاست رسانه ملی 
را در پخش مکرر این سریال مثبت ارزیابی می کند:   »من خیلی ها را دیده ام که 
می گویند هر چه مختارنامه را می بینند، از دیدنش سیر نمی شوند و با این که 
بار ها و بار ها سریال را دیده اند باز هم سی دی آن را خریده اند. گروهی دیگر هم 
افرادی هستند که کار را در زمان پخشش ندیده اند و با تکرار آن قطعا فرصت 
پیدا می کنند آن را ببینند. گروهی دیگر هم مثلا در مقطعی از زمان با کار های 

تاریخی ارتباط برقرار نمی کرده اند، اما با گذر زمان سلایق و نوع نگاهشان تغییر 
کرده است و علاقه مند به دیدن آن شده اند؛ بنابراین بازپخش چنین سریالی 
می تواند مخاطبان بســیاری را بار دیگر به خود جلب کند و همچنین موجب 

شود آنانی که این کار را دیده اند به درک بالاتری از آن برسند.«
اما گذشته از نگاه خوش بینانه رویگری به این قضیه، بسیاری از کارشناسان 
و صاحب نظران سینما و تلویزیون معتقدند که بازپخش مکرر مختارنامه دو 
دلیل عمده دارد: استاندارد بالای این سریال در تولید و قصه پردازی و البته 

دست خالی تلویزیون در زمینه کارهای تاریخی- مذهبی.
بهترین سریال عاشورایی

در بین منتقدان سینمایی، حداقل در بین اکثریت این گروه در مورد این که 
مختارنامه بهترین سریالی است که تاکنون درباره حادثه عاشورا و پیامدهای 
این رخداد عظیم ساخته شــده است، اجماعی عمومی وجود دارد. حتی اگر 
هم با این غلظت نتوان مختارنامه را بهترین سریال عاشورایی نامید )که البته 
به دلیل کمبود چنین آثاری در تلویزیون، بهترین بودن در رقابتی بی رقیب 
چندان عجیب نیست!( اما در این که این ساخته داود میرباقری جزو معدود 
سریال های اســتاندارد، ماندگار و فاخر تلویزیون است تردید چندانی وجود 
ندارد. سریالی درباره قیام مختار بعد از عاشورا به خونخواهی امام حسین)ع( 
که در   سال 66 هجری قیام خود را آشکار کرد و موفق شد اکثر کسانی را که 

در واقعه عاشورا دست داشتند به سزای اعمالشان برساند.
رضا درستکار با اشاره به این که »مختارنامه حرکتی رو به  جلو در کارنامه 
فیلمسازي داود میرباقري است« می گوید: »مختارنامه نسبت به سریال های 
تاریخی- مذهبی تلویزیون سریالی کم نظیر است. داود میرباقري در کارش 

جدي و توانمند است و تقریبا مي شود گفت که درام را به خوبي مي شناسد 
و این اصل مهمي است؛ زیرا غالبا ســینماگراني که در حوزه  تاریخ فعالیت 
مي کننــد در پرداختن به درام مشــکل دارنــد. یکــي از ویژگي هاي مهم 
مختارنامه هم این است که یک شخصیت نو را از تاریخ مذهب شیعه بیرون 
کشیده و به آن پرداخته و در این بین خیلي اسیر مسائل ظاهرگرایانه نشده 

است.«
دست خالی تلویزیون

البته نمی توان بی اشــاره به دســت خالی تلویزیون در زمینه سریال های 
عاشورایی، درباره تکرارهای تمام نشدنی سریال مختارنامه حرف زد. درواقع 
برخلاف انتظاری که از تلویزیون ما می رود، ســریال هایی که ارتباط با واقعه 
عاشورا دارند کم شمارند. حداقل این که از زمان نخستین پخش مختارنامه به 
این سو، سریالی به یادماندنی در این زمینه ساخته نشده و پیش از مختارنامه 

هم شمار سریال های عاشورایی حتی به انگشتان یک دست هم نمی رسد.
بیایید به طور موردی سریال های عاشــورایی تلویزیون را مرور کنیم. آیا 
در صداوسیمای جمهوری اســلامی ایران به جز سریال های شب دهم، سفر 
ســبز، پریدخت و همین مختارنامه سریالی شــاخص را به  یاد دارید که در 
حال وهوای عاشورا ساخته شده باشــد؟ جالب این که اگر این را هم در نظر 
آوریم که شب دهم حسن فتحی درامی است عاشقانه درباره عشق یک جوان 
لوطی مسلک به دختری اشراف زاده از خاندان قاجار، سفر سبز حسین لطیفی 
درباره جست وجوی جوانی دور از وطن است به دنبال هویت و گذشته اش و 
پریدخت سامان مقدم هم داستانی عاشقانه را در روزهای منتهی به حوادث 
کشف حجاب و مسجد گوهرشاد روایت می کند؛ می بینیم که جز مختارنامه 
سریالی که به وقایع عاشورا پرداخته باشد، نداشته و نداریم. موضوعی که در 
سینما هم در مورد »روز واقعه« مصداق دارد و البته فیلم بدفرجام رستاخیز!

رقابت با خود
بی رقیب بودن مختارنامه امسال هم مصداق دارد. درواقع الان سال هاست 
که تلویزیون با اتکا به مختارنامه از تولید آثار مناسبتی برای روی آنتن رفتن 
در 10 روز اول ماه محرم خودداری می کند. امســال هــم این اتفاق افتاده و 
تاکنون که هفت روز از محرم گذشــته، خبری از ســریال مرضیه فلورا سام 
نیست که گفته می شد حال وهوای مناسبتی دارد و برای پخش در ماه محرم 

تحویل تلویزیون شده است.
دیگر ســریال هایی که پایگاه اطلاع رســانی ســیما خبر از پخش شــان 
 در ماه های محــرم و صفــر داده، »محکومین2«، »دریا نزدیک اســت« و 

»ستایش ۳« است.
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در هر بار تمرین پناه گیری، در 
محل های امن پناه گیری کنید 

تا انجام این عمل در زمان 
وقوع زلزله، نیاز به صرف وقت 

نداشته باشد.

اولین تصاویر از جانی دپ در ونیز
جانی دپ ستاره سینمای هالیوود برای اکران فیلم جدیدش به 
ونیز رسید. فیلم »در انتظار بربرها« در روزهای آینده در جشنواره 
ونیز به نمایش درخواهد آمد و به همین دلیل جانی  دپ هنرپیشه 
اصلی این فیلم برای حضور در اکران فیلمش روز گذشته وارد ونیز 
شد .  »در انتظار بربرها« نخستین فیلم انگلیسی زبان کارگردان 
جوان و خوش نام کلمبیایی سیرو گرا است که جانی  دپ در آن 
در کنار رابرت پتینسون و مارک رایلنس نقش آفرینی کرده است. 
این فیلم اقتباسی از رمانی با  همین نام نوشته جی ام کوتزی است. 
کوتزی که دریافت کننده جایزه نوبل ادبیات نیز هست، مسئولیت 
اقتباس  سینمایی رمان خود را برعهده خواهد داشت. کتاب او 
یک تریلر سیاسی است که نخستین بار در سال ۱۹۸۰  منتشر 
شد. داستان آن حول محور یک قاضی و خادم عمومی بریتانیایی 
در یک شهر کوچک در دوران  اســتعمار می گردد که شروع به 

شک کردن نسبت به وفاداری خود به امپراتوری بریتانیا می کند.

خبر

همه اتفاقات آزاردهنده ای که طی دو  سال گذشته برای فغانی افتاد

فرار از فحاشی ها، عبور از یک بوس کوچولو!

آرات کوچولو هم مهاجرت کرد؟
کمتر کسی است که نام اعجوبه کوچک و قهرمان ایرانی از خطه مازندران را نشنیده باشد. آرات حسینی که از ۲ سالگی در مسابقات مختلف استعدادیابی شرکت کرده و 
رشته اولیه او ژیمناستیک بوده گفته می شود به تازگی به انگلیس مهاجرت کرده است. آرات با اینکه مدت زیادی نیست که رشته خود را از ژیمناستیک به فوتبال تغییر 
داده است، اما توانسته است در این رشته نیز استعداد خود را به رخ همگان بکشد و موفق باشد. در صفحه رسمی آرات چند باری اعلام شده بود که برای تست به 
کشور های مختلف سفر خواهد کرد. اما حالا گفته می شود او نهایتا تصمیم گرفته تا به کشور انگلیس مهاجرت کند و مسیر حرفه ای خود را در آن کشور 

دنبال کند. این در حالی است که پدر آرات در این خصوص گفته است: »ما مدتی به انگلیس سفر می کنیم اما قول می دهم به زودی برگردیم.«


